
1

Uchwała Krajobrazowa dla Wadowic - 
dla ładu przestrzennego w gminie

Raport z konsultacji społecznych z mieszkańcami i przedsiębiorcami, działającymi na terenie 
miasta i gminy Wadowice w sprawie sporządzenia uchwały dot. zasad i warunków sytuowania 
obiektów małej architektury, tablic reklamowych i urządzeń reklamowych oraz ogrodzeń, ich 

gabaryty, standardy jakościowe oraz rodzaje materiałów budowlanych, z jakich mogą być 
wykonane na terenie miasta i gminy Wadowice

Wadowice, 2017 r.
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1. Wprowadzenie

Miasto i Gmina Wadowice, z inicjatywy Burmistrza Wadowic oraz na podstawie Uchwały 
nr XXX/226/2016 Rady Miejskiej w Wadowicach z dnia 20 grudnia 2016 r., przystąpiła 
do przygotowania projektu tzw. „uchwały krajobrazowej” -  uchwały ustalającej zasady 
i warunki sytuowania obiektów małej architektury, tablic reklamowych i urządzeń reklamowych 
oraz ogrodzeń, ich gabaryty, standardy jakościowe oraz rodzaje materiałów budowlanych, 
z jakich mogą być wykonane na terenie miasta i gminy Wadowice.

Podstawą do opracowania powyższego dokumentu dla Wadowic jest ustawa z dnia 24 kwietnia 
2015 r. o zmianie niektórych ustaw w związku ze wzmocnieniem narzędzi ochrony krajobrazu 
(tzw. „ustawa krajobrazowa”, Dz.U. z 2015 r. poz. 774 z dnia 10 czerwca 2015 r.).

Dla uchwały wyróżnić można następujące główne cele:

• kształtowanie ładu przestrzennego,
• wysoka jakość przestrzeni publicznych,
• ochrona krajobrazu kulturowego,
• poprawa wizerunku Gminy.

Uchwała koncentrując się na trzech głównych wątkach takich jak reklamy i szyldy, mała 
architektura i ogrodzenia, pozwala na uporządkowanie chaosu reklamowego, ujednolicenie 
i określenie standardów elementów wyposażenia miejskiego -  małej architektury , 
wprowadzenie regulacji dla ogrodzeń oraz stworzenie założeń do systemu gminnej 
informacji przestrzennej.

Ryc. 1. Zakres tematyczny uchwały: reklamy i szyldy, mała architektura, ogrodzenia.

Uchwała krajobrazowa to akt prawa miejscowego, który obejmować będzie cały obszar gminy, 
możliwe jest jednak wprowadzenie różnych regulacji dla poszczególnych obszarów gminy. 
W uchwale zostaną również określone warunki i termin wprowadzenia nowych przepisów. 
Sporządzenie „uchwały krajobrazowej” dla Wadowic to wieloetapowy proces -  jego kluczowe 
etapy zostały przedstawione na poniższej grafice.
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1. ANALIZA STANU ISTNIEJĄCEGO

<>
2. ZBIERANIE PROPOZYCJI I OPINII

<>
3. PRZYGOTOWANIE KONCEPCJI UCHWAŁY

O
4. UZGODNIENIA WEWNĘTRZNE (URZĘDOWE) I ZEWNĘTRZNE

o
5. WYŁOŻENIE UCHWAŁY DO PUBLICZNEGO WGLĄDU

PRZYJĘCIE UCHWAŁY PRZEZ RADĘ MIEJSKĄ W WADOWICACH

Ryc. 2. Etapy prac sporządzania uchwały krajobrazowej.

Obowiązkowe konsultacje towarzyszące sporządzaniu „uchwały krajobrazowej” przez gminy 
odbywają się na jedynym z końcowych etapów -  podczas wyłożenia uchwały do publicznego 
wglądu. Jednakże, w trosce o wysoką jakość dokumentu, Burmistrz Wadowic wraz z wykonawcą
-  firmą P.A. NOVA zdecydował się na przeprowadzenie konsultacji także na wstępnym etapie 
prac nad projektem uchwały (Etap 2 -  zob. rycina 2).

Przystąpiono do konsultacji z mieszkańcami i przedsiębiorcami, działającymi na terenie miasta 
i gminy Wadowice na podstawie Uchwały Nr XXXI/238/2017 Rady Miejskiej w Wadowicach 
z dnia 25 stycznia 2017 roku.

2. Przedmiot i cele konsultacji

Przedmiotem konsultacji była dyskusja na temat regulacji sytuowania i parametrów reklam 
i szyldów, obiektów małej architektury i ogrodzeń oraz miejskiego systemu informacji 
przestrzennej na terenie gminy Wadowice. Do głównych celów konsultacji należało:

• wyjaśnienie czym jest uchwała krajobrazowa i po co jest sporządzana,

• zapoznanie się z preferencjami mieszkańców i ich podejściem do kształtowania 
przestrzeni,

• zebranie opinii i wypracowanie wstępnych propozycji rozwiązań w zakresie uchwały 
krajobrazowej.

3. Zasięg konsultacji

Konsultacje prowadzone od 7 sierpnia 2017 r. do 4 września 2017 r. objęły zasięgiem cały 
obszar miasta i gminy Wadowice.
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4. Miejsce i czas przeprowadzenia konsultacji

Konsultacje towarzyszące początkowemu etapowi prac nad projektem „uchwały krajobrazowej” 
dla Wadowic przeprowadzono od 7 sierpnia 2017 r. do 4 września 2017 r.

W dniach 22-24 sierpnia 2017 roku odbyły się trzy spotkania konsultacyjne skierowane 
do mieszkańców i przedsiębiorców. Zebrania zaplanowano w godzinach popołudniowych, 
w różnych częściach gminy:

• w Zespole Szkół Publicznych w Kleczy Dolnej, 22 sierpnia 2017 r., w godzinach 17.00
19.00;

• w Centrum Kultury Jaroszowice -  Zbywaczówka, 23 sierpnia 2017 r., w godzinach 17.00
19.00;

• w Urzędzie Miejskim w Wadowicach (sala sesyjna), 24 sierpnia 2017 r., w godzinach 
17.00-19.00.

Ogłoszenie o konsultacjach zostało opublikowane w dniu 1 sierpnia 2017r. w Biuletynie 
Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego w Wadowicach, na stronie internetowej Urzędu 
Miejskiego w Wadowicach, a także na tablicy ogłoszeń w Urzędzie Miejskim w Wadowicach.

5. Formy konsultacji z mieszkańcami

W ramach konsultacji towarzyszących początkowemu etapowi prac nad projektem „uchwały 
krajobrazowej” dla Wadowic przewidziano następujące techniki konsultacyjne:

• spotkania konsultacyjne (zebrania mieszkańców i przedsiębiorców),

• konsultacje pisemne przy użyciu formularza konsultacyjnego.

W ramach formy spotkania konsultacyjne zrealizowano 3 spotkania popołudniowe (każde 
w godzinach 17.00-19.00) w następujących dniach:

• 22 sierpnia 2017 r. -  w Zespole Szkół Publicznych w Kleczy Dolnej,

• 23 sierpnia 2017 r. -  w Centrum Kultury Jaroszowice -  Zbywaczówka,

• 24 sierpnia 2017 r. -  w Urzędzie Miejskim w Wadowicach (sala sesyjna).

W ramach formy konsultacje pisemne w dniach 7.08-4.09.2017 r. udostępniono formularz 
konsultacyjny w formie drukowanej i internetowej:

• na oficjalnej stronie internetowe Urzędu Miejskiego w Wadowicach (www.wadowice.pl)
oraz w Biuletynie Informacji Publicznej (www.bip.malopolska.pl/umwadowice);

• w postaci drukowanej w Biurze Obsługi Mieszkańca Urzędu Miejskiego w Wadowicach 
(pokój nr 7) oraz w Wydziale Planowania Przestrzennego Urzędu Miejskiego w 
Wadowicach (pokój 42-43, II piętro) -  w godzinach pracy Urzędu;

• w postaci drukowanej podczas spotkań konsultacyjnych w Kleczy Dolnej, Jaroszowicach 
oraz Wadowicach.

http://www.wadowice.pl
http://www.bip.malopolska.pl/umwadowice
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Wypełniony formularz można było przekazać:

• drogą pocztową na adres Urząd Miejski w Wadowicach, Pl. Jana Pawła II 23, 34-100 
Wadowice;

• drogą elektroniczną na adres e-mail: ahajost@wadowice.pl;

• złożyć w Biurze Obsługi Mieszkańca Urzędu Miejskiego w Wadowicach (pokój nr 7, 
parter), w godzinach pracy Urzędu.

6. Przebieg konsultacji

W ramach konsultacji społecznych w sprawie sporządzenia tzw. uchwały krajobrazowej 
w Wadowicach przeprowadzono trzy spotkania konsultacyjne: dwa na obszarach wiejskich 
gminy (w miejscowościach Klecza Dolna i Jaroszowice - Zbywaczówka) oraz jedno w mieście 
Wadowice. Wszystkie spotkania odbywały się w godzinach popołudniowych (17:00-19:00).

W strukturze każdego spotkania przewidziano następujące formy pracy z grupą:

• krótki wstęp merytoryczny (prezentacja + mini-wykład), w którym wyjaśniano 
czym jest uchwała krajobrazowa, co określa oraz w jakim celu jest sporządzana;

• pracę warsztatową, podczas której uczestnicy spotkania mogli zapoznać się 
z, prezentowanymi na specjalnie przygotowanych planszach, różnymi rozwiązaniami 
w zakresie reklam, ogrodzeń oraz małej architektury, a następnie wybrać 
te preferowane przez siebie (w formie głosowania);

• dyskusję moderowaną (sesja pytań i odpowiedzi), podczas której wspólnie 
omawiano zebrane wcześniej głosy odnośnie preferencji, a także zbierano 
dodatkowe pytania, opinie i postulaty od uczestników spotkania wraz z udzieleniem, 
w miarę możliwości, odpowiedzi i informacji.

Natomiast dla konsultacji pisemnych przygotowano i rozpowszechniono formularz 
konsultacyjny wraz z monitoringiem jego zwrotów.

Konsultacje poprzedzała akcja informacyjno-promocyjna. O konsultacjach informowano, 
prowadząc zwyczajowe działania informacyjno-promocyjne w przestrzeni gminy 
(obwieszczenia i plakaty promujące spotkania zamieszczono na tablicach informacyjnych oraz 
w pobliżu budynków, w których odbywały się spotkania) oraz w przestrzeni Internetu 
(na oficjalnej stronie internetowej Urzędy Miejskiego w Wadowicach -  www.wadowice.pl oraz 
w Biuletynie Informacji Publicznej -  www.bip.malopolska.pl/umwadowice, a także na profilu 
Facebook). Informacje o konsultacjach pojawiły się także w lokalnych mediach oraz w lokalnych 
serwisach informacyjnych (m.in. www.wadowice24.pl,wadowiceonline.pl).

Przygotowano także broszurę informacyjną, w której przedstawiono najważniejsze założenia 
„uchwały krajobrazowej” oraz harmonogram realizowanych działań konsultacyjnych. Broszura 
była wyłożona w Biurze Obsługi Mieszkańców, przy Kasie Urzędu Miejskiego, na stolikach dla 
klientów urzędu przy Wydziale Działalności Gospodarczej, przy Urzędzie Stanu Cywilnego, 
wydziale Ochrony Środowiska.

mailto:ahajost@wadowice.pl
http://www.wadowice.pl
http://www.bip.malopolska.pl/umwadowice
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Broszura została rozdana, przez pracowników Wydziału Planowania Przestrzennego i Wydziału 
Promocji mieszkańcom Wadowic na Placu Jana Pawła II, ulicach Zatorskiej, Krakowskiej 
i Mickiewicza oraz właścicielom sklepów przy ulicach Zatorskiej, Mickiewicza, Krakowskiej, 
placu Kościuszki i placu Jana Pawła II.

7. Ilość osób biorących udział w konsultacjach

W spotkaniach konsultacyjnych łącznie wzięło udział 21 osób, w tym 3 osoby w Kleczy Dolnej, 
7 osób w Jaroszowicach oraz 11 osób w Wadowicach. Wśród uczestników spotkań byli radni, 
mieszkańcy i przedsiębiorcy z gminy Wadowice.

Ponadto, złożono 3 formularze konsultacyjne, które w pełni odpowiadają na pytanie gminy, 
tj. wskazują jak i gdzie powinny być umieszczane reklamy i szyldy, jakich nie powinno być 
w przestrzeni publicznej i jakich powinno się zakazać.

Łącznie z konsultacji społecznych na wczesnym etapie prac projektowych skorzystały 24 osoby.

8. Wyniki konsultacji
8.1. Spotkania konsultacyjne -  wyniki konsultacji

Poniżej znajduje się zestawienie głównych wyników z trzech spotkań konsultacyjnych. 
Prezentowane wnioski podzielono zgodnie ze strukturą spotkań -  na wnioski z pracy 
warsztatowej oraz wnioski z dyskusji moderowanej (sesji pytań i odpowiedzi).

Wnioski z pracy warsztatowej

Preferencje mieszkańców badane były w podziale na cztery główne zakresy tematyczne, które 
obejmuje uchwała krajobrazowa, czyli reklamy i szyldy, ogrodzenia, mała architektura 
i miejski/gminny system informacji przestrzennej. Przygotowano łącznie 11 plansz 
tematycznych prezentujących różnego typu rozwiązania dla danego zagadnienia (zazwyczaj na 
jednej planszy prezentowano 3 możliwości rozwiązań. Obok propozycji znajdowało się miejsce, 
aby uczestnicy mogli oddać swój głos na preferowane rozwiązanie).
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Ryc. 3. Przykładowa plansza wykorzystana podczas spotkań konsultacyjnych .

Kwestie dotyczące reklam i ogrodzeń były przedstawiane osobno dla obszarów wiejskich 
i miejskich m.in. ze względu na inną specyfikę urbanistyczno-przestrzenną jednostek miejskich 
i wiejskich. W przypadku reklam i szyldów zaproponowano wizualizacje, które pokazywały 
rozwiązania o różnej intensyfikacji rozmieszczania reklam w przestrzeni miasta/gminy. 
Ze względu na fakt, że nie wszyscy uczestnicy spotkań zdecydowali się oddać głos w każdej 
kategorii, łączna liczba głosów niekiedy odbiega od łącznej liczby uczestników.

Reklamy i szyldy -  obszar miejski

W tym zakresie badano podejście mieszkańców gminy do umieszczania reklam w śródmieściu, 
na budynkach oraz do reklam wolnostojących i zawieszanych na ogrodzeniach.

Generalnie uczestnicy opowiadali się za znacznym ograniczeniem swobody w lokalizowaniu 
i kształtowaniu reklam i szyldów w mieście. Zarówno mieszkańcy obszarów wiejskich 
i miejskich chcieliby, aby śródmieście Wadowic było niemal całkowicie „wyczyszczone” 
z reklam (ponad połowa głosów). W przypadku reklam umieszczanych na budynkach sytuacja 
przedstawia się podobnie -  uczestnikom najbardziej do gustu przypadło rozwiązanie 
z najmniejszą ilością banerów, z reklamą dopuszczalną do pewnego poziomu elewacji. Należy 
zwrócić uwagę, że uczestnicy reprezentujący miasto Wadowice częściej dopuszczali wariant 
uśredniony -  z dopuszczeniem pewnej liczby reklam i szyldów, jednak w ograniczonym stopniu
-  w obu omówionych przypadkach.
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Mieszkańcom uczestniczącym w spotkaniach konsultacyjnych zdecydowanie nie podobają się 
duże wolnostojące tablice reklamowe oraz reklamy na ogrodzeniach. Blisko 4 /5  udzielonych 
odpowiedzi popierało rozwiązanie ograniczające tego typu nośniki reklamy w możliwie 
największym stopniu.

Szczegółowy rozkład preferencji uczestników konsultacji w zakresie reklam i szyldów 
na obszarze miejskich przedstawia poniższa tabela.

Tab. 1. Zbiorcze zestawienie głosów na temat reklam i szyldów na obszarze miejskim.
Reklamy i szyldy -  obszar miejski

Reklamy 
w śródmieściu

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z
obszarów
miejskich
Łącznie 14

Reklamy na 
budynkach

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z
obszarów
miejskich
Łącznie 13

Reklamy 
wolnostojące 

i na 
ogrodzeniach

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z 
obszarów 
miejskich 
Łącznie 15

9 1 0

5 4 1

5 1

0 2 8

1 5 5

1 7

0 0 9

0 2 6

0 2
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Reklamy i szyldy -  obszar wiejski

Dla obszarów wiejskich wyróżniono 4 formy reklam i szyldów: w terenach otwartych, na 
budynkach, reklamy wolnostojące i na ogrodzeniach oraz w terenach zielonych.

Ogólne preferencje są podobne jak w przypadku obszaru miejskiego -  opowiadano się za 
ograniczeniem ilości reklam i szyldów w przestrzeni. Większość uczestników spotkań 
konsultacyjnych chciałaby zlikwidować reklamy w terenach otwartych, przy czym pojawiły się 
także głosy wskazujące na pośrednie rozwiązanie, a więc jedynie ograniczenie liczby reklam.

Reklamy umieszczane na budynkach także przeszkadzają na co dzień wielu uczestnikom, przy 
czym tutaj widać dużą różnicę między mieszkańcami obszarów wiejskich, którzy wybrali 
najbardziej restrykcyjne rozwiązanie, a mieszkańcami miasta -  którzy preferują rozwiązanie 
pośrednie. W przypadku reklam wolnostojących oraz tych lokalizowanych w terenach zielonych 
największym poparciem cieszyły się propozycje jak największego wyeliminowania reklam 
z przestrzeni, przy kilku głosach na warianty pośrednie.

Szczegółowe wyniki przedstawia tabela poniżej.

Tab. 2. Zbiorcze zestawienie głosów na temat reklam i szyldów na obszarze wiejskim.
Reklamy i szyldy -  obszar wiejski

Reklamy 
w terenach 
otwartych

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z
obszarów
miejskich
Łącznie 13

Reklamy na 
budynkach

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z
obszarów
miejskich
Łącznie

Reklamy 
wolnostojące 

i na 
ogrodzeniach

0 3 7

0 4 6

0 7

0 4 8

1 5 0

1 9 8
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Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z
obszarów
miejskich
Łącznie 16

Reklamy 
w terenach 
zielonych

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z
obszarów
miejskich
Łącznie 16

0 2 7

0 3 9

0 5

0 1 9

0 2 7

0 3

Ogrodzenia -  obszar miejski i wiejski

Propozycje rozwiązań w zakresie ogrodzeń rozdzielono na obszary miejskie i wiejskie, 
a poszczególne rozwiązania dla danego obszaru różniły się formą, materiałem, kolorystyką 
i prześwitem ogrodzeń.

Na obszarze miejskim jednogłośnie zdecydowano się na wariant proponujący ogrodzenia 
ażurowe o stosunkowo dużym prześwicie oraz o estetycznym wyglądzie. Natomiast dla 
obszarów wiejskich większość uczestników wybrała rozwiązanie pośrednie, czyli 
wprowadzające pewne uporządkowanie i charakteryzujące się raczej niskimi ogrodzeniami, 
w tym również żywopłotami. Całkowity brak ogrodzeń, który jest częstą praktyką np. w krajach 
skandynawskich, nie zyskał aprobaty wśród uczestników spotkań. Szczegółowy rozkład głosów 
przedstawia poniższa tabela.

Tab.3. Zbiorcze zestawienie głosów odnośnie ogrodzeń na obszarze miejskim i wiejskim.________

Obszar
miejski

Ogrodzenia

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z 
obszarów 
miejskich 
Łącznie 14

0 0 7

0 0 7

0 0
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Obszar
wiejski

Głosy z
obszarów
wiejskich
Głosy z 
obszarów 
miejskich 
Łącznie 13

3 5 0

0 8 1

3 1

Mała architektura i miejski system informacji przestrzennej -  obszar miejski

W tej kwestii badano preferencje mieszkańców odnośnie form małej architektury, w tym ławek, 
koszy na śmieci czy latarni, na obszarze miejskim. Proponowane rozwiązania prezentowały 
niemal zupełny brak elementów małej architektury w przestrzeni miejskiej, proste formy 
zaspokajające minimalne potrzeby i kompozycje mebli miejskich, które tworzą spójną całość i są 
przy tym atrakcyjne wizualnie i funkcjonalne. Ponadto, zapytano także o preferowany wygląd 
miejskiego systemu informacji przestrzennej. Większość osób uczestniczących chciałaby 
atrakcyjnych i trwałych mebli miejskich w przestrzeni Wadowic, oraz ujednoliconego 
i czytelnego systemu informacji przestrzennej. Szczegółowy rozkład głosów przedstawia tabela 
poniżej.

Tab. 4. Zbiorcze zestawienie głosów odnośnie małej architektury i MSIP na obszarze miejskim.
Mała architektura

Mała
architektura -  
obszar miejski

Głosy
z obszarów 
wiejskich
Głosy
z obszarów 
miejskich
Łącznie 15
Miejski
System
Informacji
Przestrzennej

Głosy
z obszarów 
wiejskich
Głosy
z obszarów
miejskich
Łącznie 17

0 1 7

0 2 8

0 3

0 8

1 9

1
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Praca warsztatowa pozwoliła na poznanie ogólnych preferencji mieszkańców, które będą 
stanowiły bazę do bardziej szczegółowych ustaleń. Wiele kwestii zostało doprecyzowane przez 
mieszkańców podczas dyskusji moderowanej.

Wnioski z dyskusji moderowanej

W drugiej części spotkań konsultacyjnych miała miejsce dyskusja moderowana, podczas której 
uczestnicy mogli zadawać pytania, jak również składać postulaty czy uwagi. Eksperci -  
przedstawiciele firmy projektowej udzielali odpowiedzi, wyjaśniali problematyczne zagadnienia, 
pogłębiali i dopytywali zebranych o niektóre kwestie.

Wśród najczęściej zadawanych pytań były te dotyczące:

• szczegółowego zakresu tematycznego uchwały oraz jej ustaleń -  mieszkańcy chcieli 
wiedzieć, co dokładnie może regulować uchwała. Pytali o różne formy reklam np. te 
stawiane przez Urząd Miasta czy ustawione na przyczepach/samochodach; o formy 
własności -  czy uchwała obowiązuje także właścicieli prywatnych czy dotyczy 
przestrzeni publicznych; o poszczególne elementy chcąc wiedzieć czy są one objęte 
uchwałą (np. stojaki rowerowe, osiedla grodzone, parametry palców zabaw, parametry 
dachów);

• procedury sporządzania uchwały -  w szczególności o termin „wejścia w życie” 
uchwały, czy poszczególne etapy (np. o opiniowanie przez Urząd Marszałkowski) oraz 
o ewentualne opóźnienia;

• obowiązujących przepisów -  w zakresie planowania przestrzennego, ale też prawa 
budowlanego czy przepisów odnośnie poruszanych zagadnień w innych krajach.

W przypadku zgłaszanych postulatów i uwag najczęściej pojawiały się:

• konkretne propozycje regulacji (np. reklamy w centrum Wadowic jedynie na parterze, 
zakaz semaforów, likwidacja potykaczy),

• wskazówki na co należy zwrócić uwagę (np. solidne mocowanie kierunkowskazów, 
aby wiatr nie przekręcał tabliczek; pozostawienie witacza na wjeździe oraz tablic 
związanych z osobą Jana Pawła II, wiele osób utrzymuje się z prowadzonej działalności 
gospodarczej i reklamują się na swojej posesji),

• główne problemy dotyczące przestrzeni gminy Wadowice (np. nieaktualne reklamy 
wiszące na płotach/tablicach, plakaty wywieszane podczas kampanii wyborczych, chaos 
w przestrzeni wywołany nadmierną ilością i różnorodnością reklam).

Wykaz wszystkich zadanych pytań oraz zgłoszonych uwag i postulatów wraz z udzielonymi 
odpowiedziami, w podziale na 3 spotkania konsultacyjne znajduje się w załączniku 1 (tabele 5 i 
6).

8.2 Wnioski z formularza konsultacyjnego

W terminie przewidzianym na konsultacje złożono 3 formularze zawierające następujące opinie 
i propozycje do uchwały krajobrazowej:

• zakaz neonów, krzykliwych kolorów i reklam wielkoformatowych w mieście,



16

• tablice reklamowe na budynkach o ograniczonej powierzchni i kolorystyce,
• stosowanie zbiorczych tablic informacyjnych -  wszystkie podmioty w jednym miejscu,
• poza miastem reklamy tylko w wyznaczonych miejscach o określonej niedużej wielkości
• zakaz umieszczania reklam na płotach,
• w rejonie placu Jana Pawła II i przyległych ulic: ujednolicona kolorystyka tablic 

reklamowych i ujednolicony materiał na nośniki reklam oraz równe wielkości tablic 
reklamowych,

• na terenie gminy: zakaz umieszczania reklam poza miejscami do tego wyznaczonymi,
• maksymalne ujednolicenie materiałów z których są wykonane reklamy zewnętrzne,
• uporządkowanie przestrzeni ze stałych, nieaktualnych reklam,
• reklamy w centrum miasta nie powinny być nagromadzone w jednym miejscu (np. 

okolica Galicjanki).

9. Stanowisko Burmistrza
Po przeprowadzeniu konsultacji z mieszkańcami i przedsiębiorcami działającymi na terenie 
miasta i miejscowości Gminy Wadowice, Burmistrz Wadowic dostrzega potrzebę zadbania 
o estetykę przestrzeni publicznej i opracowania uchwały krajobrazowej.

10. Dalsze działania
Po zebraniu wstępnych oczekiwań i preferencji mieszkańców kolejnym etapem prac jest 
przygotowanie koncepcji uchwały krajobrazowej dla Wadowic. Opracowany projekt będzie 
następnie podlegał opiniowaniu i uzgodnieniom wewnętrznym (urzędowym) i zewnętrznym 
m.in. z Regionalną Dyrekcją Ochrony Środowiska w Krakowie czy Małopolskim Wojewódzkim 
Konserwatorem Zabytków. Po tym etapie planowane są także kolejne spotkania konsultacyjne 
z mieszkańcami i przedsiębiorcami w celu poznania ich opinii w zakresie zaproponowanych 
rozwiązań i uzyskania akceptacji, bądź informacji o ewentualnych potrzebach zmian. Zakłada się 
przeprowadzenie kolejnych spotkań na początku 2018 r. poprzedzonych działaniami 
informacyjnymi obejmującymi całą gminę.

Kolejnym etapem będzie wyłożenie uchwały do publicznego wglądu, a po rozpatrzeniu 
złożonych uwag skierowanie projektu pod obrady Rady Miejskiej w Wadowicach.

Wadowice, dnia 14.09.2017 r.
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Załącznik 1. Wykaz zadawanych pytań oraz zgłoszonych uwag i postulatów wraz z udzielonymi 
odpowiedziami podczas spotkań konsultacyjnych

Tab. 5. Zbiorcze zestawienie pytań zadanych podczas spotkań konsultacyjnych.
Lokalizacja
spotkania

Pytanie Odpowiedź

Czy przepisy w Uchwale też będą dotyczyć „reklam" 
stawianych przez Urząd Miasta?

Uchwała obowiązuje wszystkich; Urząd jest także podmiotem działającym na rynku 
reklamowym.

Jaki jest okres dostosowawczy? Ile czasu po uchwaleniu 
uchwały przedsiębiorcy będą mieli na dostosowanie się 
do nowych wytycznych?

Najkrótszy (minimalny) okres dostosowania się do nowych przepisów to 12 miesięcy. 
Ale ten czas może zostać ustanowiony na więcej czasu np. 2 lata, w zależności od 
potrzeb zgłoszonych przez mieszkańców, obszarów gminy itp.

Jak uchwała odnosi się do grodzenia osiedli? W tej kwestii, za pomocą uchwały, możliwe jest wprowadzenie pełnego zakazu 
grodzenia osiedli -  zabudowy wielorodzinnej. Inną opcją jest wskazanie określonych 
sposobów wygrodzenia osiedli np. poprzez żywopłoty, niższe płotki.

Klecza Dolna 
22.08.2017 r.

Czy po konsultacjach projekt uchwały jest kierowany 
jeszcze do Urzędu Marszałkowskiego?

Marszałek odpowiada za kształt krajobrazu na terenie województwa -  także z nim 
projekt uchwały będzie uzgadniany (na etapie uzgodnień wewnętrznych). Uchwała jest 
ponadto sprawdzana przez nadzór prawny, konserwatora zabytków czy Regionalną 
Dyrekcją Ochrony Środowiska. Uzgodnienia te są realizowane przed podjęciem uchwały 
przez Radę Miejską.

Jak sprzeciw grup interesariuszy może wpłynąć na 
przebieg przygotowywania uchwały? Co, kiedy sprzeciw 
zostaje wyrażony podczas wyłożenia uchwały do 
publicznego wglądu?

Konsultacje służą wypracowaniu stanowiska akceptowalnego przez jak największą liczbę 
interesariuszy. Sprzeciw osób/podmiotów będzie rozpatrywany w trakcie 
przygotowywania dokumentu. Decyzja o uwzględnieniu uwag zgłoszonych podczas 
wyłożenia należy natomiast do Rady Miasta.

Jak uchwała krajobrazowa będzie ujmować zagadnienia 
street art'u, w tym np. murali?
(głównie w zakresie murali jako elementu dekoracji 

elewacji/domu mieszkalnego)

To złożona kwestia, która może zostać poruszona i uregulowana przez uchwałę. Należy 
zastanowić się, czy murale powinny być dopuszczone i pod jakimi warunkami, gdyż 
często pełnią także funkcję reklamy -  zależy od ostatecznego opisu w dokumencie. 
Konieczne jest wyraźne rozgraniczenie pomiędzy muralem reklamowym a muralem 
mającym charakter wyłącznie artystyczny. Jeżeli taki obraz zawiera np. adres strony 
internetowej czy nazwę jej sponsora, to należy ją już traktować jako obiekt reklamowy.

Jak będą traktowane reklamy na „nieczynnych" 
samochodach, przyczepach zaparkowanych 
w przestrzeni publicznej? Czy za pomocą tej uchwały 
można uregulować tę kwestię?

Dopóki jest to element ruchomy, posiadający tablicę rejestracyjną, to nie może zostać 
usunięty -  nie stanowi urządzenia reklamowego i za pomocą „uchwały krajobrazowej" 
nie można uregulować tej kwestii. Przy obecnych możliwościach prawnych jedyną 
sankcją może być wprowadzenie opłaty za parkowanie.
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Czy uchwała weźmie pod uwagę stojaki rowerowe?
A dokładnie czy można uwzględnić w niej zapis dotyczący 
sposobów mocowania -  tak by rower można było przypiąć 
nie tylko za koło, ale i za ramę?

Stojaki na rowery stanowią element małej architektury, zatem kwestie z nimi związane 
mogą być regulowane w dokumencie. Istnieje zatem możliwość określenia w zapisach 
uchwały miejsc ulokowania takich stojaków, standardy jakości, wytycznych w zakresie 
mocowania roweru itp.

Czy w ramach uchwały można ujmować parametry dla 
takich elementów jak place zabaw, piaskownice, wybiegi 
dla psów itp.? W tym np. w zakresie z jakich materiałów 
powinny być wykonane?

W uchwale krajobrazowej można uwzględnić formę/wygląd takich urządzeń; nie jest 
natomiast możliwe np. wskazanie lokalizacji -  jest to już zagadnienie objęte planem 
miejscowym.

Czy planujecie Państwo całkowicie ograniczyć stawianie 
reklam? Wiele osób utrzymuje się z prowadzonej przez 
siebie działalności np. produkcji mebli czy pieców 
i reklama jest konieczna, żeby poinformować innym 
o oferowanych usługach/produktach.

Zdajemy sobie z tego sprawę, dlatego nie chcemy całkowicie zakazać reklam, ale 
uporządkować je, tak aby nie były one w nieograniczonej formie i ilości. W ten sposób 
chcemy osiągnąć kompromis między przeciwnikami i zwolennikami reklam.

Jaki mamy wpływ na regulacje odnośnie reklam? Można uzupełnić formularz opinii przygotowany przez Urząd, gdzie można zgłosić jak 
reklamy powinny wyglądać lub co się obecnie Państwu nie podoba w zakresie reklam, 
ogrodzeń, małej architektury.

Jaroszowice -  
Zbywaczówka

Czy można zakazać stawiania dużych reklam wzdłuż dróg 
na prywatnych działkach? GDDKiA nic w tym zakresie nie 
chciała zrobić, a w przypadku powstania jeziora w pobliżu, 
również w naszym sołectwie zaczną powstawać 
wielkoformatowe reklamy wzdłuż dróg wlotowych.

Uchwała krajobrazowa będzie mogła regulować odległości reklam od siebie (np. 50 m), 
żeby reklama była czytelna dla osób poruszających się samochodem, jak również można 
ustalić maksymalne wymiary takich reklam, czy nakazać stawianie ich 
w jednej linii.

23.08.2017 r. Dlaczego w niektórych gminach trzeba mieć pozwolenie 
na budowę słupa reklamowego, podczas gdy tutaj nie 
jest to wymagane? W Białymstoku np. były takie 
pozwolenia konieczne.

Jest to spowodowane zmianą przepisów budowlanych, które kiedyś wymagały 
pozwoleń, a obecnie tablice reklamowe nie wymagają zgłoszenia.

Czy można poprzez tę uchwałę narzucić obowiązek 
uporządkowania roślinności na posesji? Wiele osób ma 
zasadzone tuje lub różne krzewy, które niepielęgnowane 
przeradzają się w chaszcze i wyglądają nieestetycznie.

Tego nie można. Możemy wprowadzić zapis dotyczący maksymalnej wysokości 
żywopłotu jako formy ogrodzenia np. do 1,5 m i wtedy mieszkańcy będą zmuszeni do 
regularnego przycinania.

Kiedy uchwała zostanie uchwalona? Jeżeli procedura będzie przebiegała zgodnie z harmonogramem, to w przyszłym roku 
projekt trafi pod obrady rady. Uchwała zaczyna obowiązywać z dniem uchwalenia, 
natomiast okres dostosowania istniejących reklam/ogrodzeń do nowych regulacji to 
min. rok.
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Czy uchwała reguluje także reklamy na blokach 
mieszkalnych?

Tak, można zadecydować czy ma się pojawiać czy nie, na jakim poziomie i rozmiarze.

Jak obszerny będzie to dokument? Przykłady są bardzo różne. Czasem jest to jedna strona tekstu, a czasami dwadzieścia, 
osiemdziesiąt, dziewięćdziesiąt. Dochodzą też załączniki graficzne, żeby było łatwiej 
zobrazować treść uchwały. My chcemy uzyskać taką średnią wielkość, w tym załączniki 
graficzne.

Czy uchwała krajobrazowa będzie dotyczyła także form 
i materiałów dachów? Jak ta uchwała funkcjonuje w 
stosunku do MPZP? Obecnie gdybym chciał garaż lub 
budynek gospodarczy pokryć blachą to nie wolno, 
a jeśli chciałbym zrobić dach to musiałabym go 
dostosować do kształtu dachu jaki mam w sąsiednich 
obiektach i to decyduje o tym Plan miejscowy.

Formy materiałów itd. to jest regulacja budynku i określa to miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego (MPZP). Uchwała krajobrazowa i MPZP są względem 
siebie komplementarne, bo oba stanowią prawo miejscowe. MPZP dotyczy budynków, 
dróg -  bardziej trwałych obiektów, natomiast uchwała -  reklam, ogrodzeń, małej 
architektury -  bardziej tymczasowych. Więc, jeśli gmina będzie posiadała te dwa 
dokumenty, to będzie mogła osiągnąć ład przestrzenny w gminie.

Czy macie Państwo już dzisiaj jakieś propozycje 
zmian/ustaleń?

Na tym etapie zbieramy informacje od Państwa (mieszkańców) -  dopiero po 
zsumowaniu wszystkich uzyskanych podczas spotkań opinii będziemy pracować nad 
konkretnymi propozycjami.

Czy instytucje i urzędy na szczeblu krajowym, 
wojewódzkim, mogą zmienić „nasze" ustalenia?

Uchwała krajobrazowa jest aktem prawa miejscowego, a więc jest najważniejszym 
prawem na danym terenie. Organy wyższego szczebla nie mogą ingerować w jej 
ustalenia. W przypadku zmian w prawie np. krajowym, regulacje zapisane w uchwale 
krajobrazowej pozostają obowiązujące. Zmiany obowiązującego prawa miejscowego są 
możliwe w przypadku, gdy gmina podejmie uchwałę o przystąpieniu do zmian takich 
dokumentów -  wtedy będą one musiały być dostosowane do najnowszych regulacji 
prawnych.

Jak wygląda sprawa ze stawianiem ogrodzenia?
Wymagane jest złożenie podania o budowę, więc już są 
pewne regulacje w tym zakresie.

Prawdopodobnie zapis o podaniu o budowę wpisany jest w Planie Miejscowym, czyli 
w tym prawie miejscowym obowiązującym na terenie gminy. W Planie Miejscowym 
mogą być tez jakieś rozporządzenia dotyczące reklam czy ogrodzeń ale one przestają 
obowiązywać w momencie, kiedy zaczyna obowiązywać uchwała krajobrazowa.

Wadowice 
24.08.2017 r.

Czy ta uchwała nie zlikwiduje „witaczy" -  napisu 
„Wadowice miasto papieża"?

Nie, co więcej zgodnie z ustawą nie podlegają regulacjom uchwały krajobrazowej 
informacje na temat ważnych osób mieszkających w danym miejscu oraz informacje 
dotyczące obiektów sakralnych, odnośnie mszy itp.

Co wchodzi w zakres miejskiego systemu informacji 
przestrzennej?

To są wszelkiego rodzaju tablice informacyjne, również na obszarach wiejskich (np. 
o numerach budynków, gdzie nie ma ulic). To są też np. wiaty przystankowe, rozkład 
jazdy, kosze, ławeczki. To jest też kwestia trwałości materiałów, z których zostały 
wykonane te elementy.
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Czy uchwała może regulować kolorystykę 
reklam/szyldów etc.? Jak to zdefiniować, aby były to 
konkretne ustalenia?

Tak, można określić kolorystykę podając wartości w tzw. CMYK-ach (jak w programach 
graficznych). Tylko pytanie czy będą Państwo chcieli to aż tak szczegółowo zapisywać. 
Jest możliwość regulowania tego przy szyldach typu „fryzjer", jednak nie mamy 
możliwości narzucania firmom zmian kolorystyki w ich logotypach. Chociaż niektóre 
firmy mają przygotowane logotypy w wersjach kolorystycznych dostosowanych np. do 
charakteru miejsca, zwłaszcza w przypadku zabytkowych miejsc.

Czy uchwała reguluje lokalizację i wygląd tablic 
ogłoszeniowych?

Mogą być pewne trudności w tej kwestii, ale można wprowadzić np. jednakowy styl 
tych tablic, czy rozróżnić na te przeznaczone na ogłoszenia urzędu (z gablotą) 
i przeznaczone na ogłoszenia mieszkańców (bez gabloty).

Czy można zakazać stawiania reklam na prywatnym  
terenie? Co w przypadku, gdy właściciele nie dostosują się 
do przepisów?

Regulacje UK będą obowiązywały każdego i wszyscy będą musieli się dostosować. 
W przypadku niedostosowania reklam etc. do regulacji, właściciele mogą być poddani 
karom np. jak w przypadku opłat za wywóz śmieci.

Czy uchwała będzie obowiązywała na terenie całej 
gminy?

Tak, uchwała obejmuje teren całej gminy Wadowice, z tym że może być podzielona na 
strefy, w których będą odmienne regulacje. Np. obszar zabytkowego centrum i tereny 
wiejskie mogą mieć różne regulacje. Wstępny podział na strefy znajduje się na ulotce.

Jak sprawa regulowania reklam/ogrodzeń etc. wygląda 
w innych krajach na świecie?

Jest z tym różnie, np. w Szwecji jest to regulowane odpowiednimi przepisami w stopniu 
dość zaawansowanym. Dużo zależy też od świadomości przestrzennej 
i odpowiedzialności za przestrzeń mieszkańców. Pojawia się też kwestia, czy regulacje 
nie są czasem zbyt restrykcyjne.

Czy można nakazać tą uchwałą przeprowadzenie 
remontu zaniedbanych budynków?

Nie, regulacje odnośnie budynków zapisane są w MPZP. Jednak tam też nie można 
nakazać remontu, ze względu na różny stan finansowy mieszkańców.
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Tab. 6. Zbiorcze zestawienie zgłoszonych postulatów i uwag podczas spotkań konsultacyjnych.
Lokalizacja
spotkania

Postulat/uwaga Odpowiedź

Klecza Dolna 
22.08.2017 r.

„Nie wyobrażam sobie" usunięcia elementów przestrzeni 
wskazujących na Wadowice jako miasta pochodzenia Jana 
Pawła II. A jeżeli w ustawie określano by gabaryty, to 
mogłyby one uderzyć w „witacze" w formie liter, dla tego 
typu elementów trzeba by zrobić wyjątek.

Jeżeli dla mieszkańców to ważne, to elementy które stanowią pewne symbole Wadowic 
i stały się już społecznie akceptowalną częścią krajobrazu, powinny zostać zachowane, 
odpowiednio uwzględnione w uchwale. Należy jednak zadbać o jakość ich wykonania. 
W uchwale mógłby się przykładowo znaleźć zapis określający, że tego typu 
reklamy/elementy powinny zostać wykonane z materiałów wysokiej jakości. Natomiast 
pojawia się pytanie, czy obok nich mogą znajdować się inne liczne reklamy wolnostojące 
zasłaniające te oznaczenia („witacze").

Problemem są już istniejące reklamy. Część z nich jest 
bardzo stara, przez co są wyraźne uszkodzone i szpecą 
wizerunek miasta -  często reklamowane na nich podmioty 
już nie istnieją.
Reklamy nakładają się na siebie i nic z tego nie wynika; 
trudno się odnaleźć w mieście
Na temat Miejskiego Systemu Informacji Przestrzennej: 
W przypadku tablic i innych elementów, które miałyby 
składać się na system informacji przestrzennej konieczne 
jest zabezpieczenie ich przed warunkami atmosferycznymi, 
zamknięte, odporne na wandalizm (istnieją przypadki 
tłuczenia szyb).

Tablice informacyjne w ramach systemu informacji przestrzennej byłyby ujednolicone. 
Mogą funkcjonować jako miejsca dla ogłoszeń instytucji miejskich/gminnych - zamknięte. 
Możliwe jest również pozostawienie stanu obecnego -  brak regulacji dotyczących tablic 
ogłoszeniowych.
Za pomocą uchwały możliwe jest określenie także jakości materiału z którego będą 
wykonane (tak, aby były odporne na wandalizm i warunki atmosferyczne)

Na temat Miejskiego Systemu Informacji Przestrzennej: 
Dobrym pomysłem było by stworzenie dla poszczególnych 
miejscowości mapy przydrożnej (na wjeździe do danej 
miejscowości), zawierającej informacji takie jak ciągi 
numeracji (w przypadku braku nazw ulic) oraz lokalizację 
poszczególnych przedsiębiorców.

Warto rozważyć takie rozwiązanie, może taka mapa pozwoliłaby na ograniczenie reklam 
na budynku/ogrodzeniu danego przedsiębiorcy.

Jaroszowice -  
Zbywaczówka 
23.08.2017 r.

Zbyt dużo reklam jest na drogach wlotowych, zwłaszcza od 
strony Andrychowa.

Tutaj należy też zwrócić uwagę na zasłanianie przez reklamy osi widokowych -  np. 
wjeżdżając do Wadowic wieża bazyliki będzie widoczna gdzieś między reklamami, po 
jakimś czasie. Uchwała ma zmierzać do tego żeby na takie momenty, miejsca zwrócić 
uwagę.

W większości każdy prowadzący działalność gospodarczą, 
ma reklamę ma swoim terenie.
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W Wadowicach mamy moim zdaniem, taki obraz jak 
w Krakowie przed uchwałą. Np. koło kościoła Świętego 
Piotra jest budynek, na którym są reklamy: karmy dla psów, 
dla kotów ( ok. 2mx4m) i obok tabliczka lekarza (ok. 
0,5mx30cm) - różne kształty, pod różnymi kątami. Z tym 
nareszcie należałoby zrobić porządek. Ustawić maksymalny 
wymiar, odległość od jezdni, tak żeby to nie przeszkadzało. 
Bo to jest taki bałagan 
w Wadowicach, że aż wstyd.
Na bocznych fasadach są wymienione wszystkie firmy, które 
funkcjonują w budynku. W chaosie reklam, informacja i tak 
może nie dotrzeć do odbiorcy. Natomiast mając jasny, 
logiczny przekaz to dużo szybciej się wyłapie, zapamięta.
Najgorszy problem z reklamami jest jak są wybory. Reklama wyborcza to jest informacja miejska. Nie można zakazać wieszania plakatów 

etc., ale można ingerować w to, że słupy ogłoszeniowe powinny być np. zlokalizowane 
w centrum miejscowości.

Między budynkami powinno być zapewnione dojście do 
lasu itd. Teraz zostały odgrodzone części terytorium tak, że 
praktycznie nie ma możliwości dostania się. To jest problem 
także dla zwierząt -  zagradzanie ich korytarzy migracyjnych. 
Przez to na pewnych odcinkach dróg jest niebezpiecznie, bo 
zwierzęta często wchodzą na drogę i trzeba bardzo uważać.

Jedyna regulacja, która jest tu możliwa to zapisy 
w MPZP i wskazanie w tym akurat konkretnym miejscu albo jakiegoś przejścia albo 
ustalenie zasady, że nie można się grodzić. Zaczynamy robić własne bunkry i chcemy żeby 
nikt nam nie przeszkadzał.

Odnośnie bloków mieszkalnych proponuję takie 
rozwiązanie z jakim spotkałem się w jednym z miasteczek w 
Belgii: przepiękne obrazy wymalowane, nie reklamy. To tak 
samo jak mamy w Wadowicach (murale).

Są różne zdania na temat murali -  czy je dopuszczać, czy nie, czy są one reklamą. Lepiej 
mieć mural na ścianie szczytowej niż reklamę, ja tak uważam. Myślę, że w tej uchwale 
krajobrazowej będzie można coś wpisać na ten temat. Wczoraj doszliśmy do takiego 
wniosku, że mural może być reklamą.

Najlepiej jakby reklam na blokach nie było. -
W spotkaniach powinni uczestniczyć radni, aby potem nie 
było opóźnień w realizacji.

Zostali oni zaproszeni na spotkania.

Wadowice 
24.08.2017 r.

Istotne są poziomy, na których umieszczane są reklamy, aby 
nie zasłaniały się nawzajem (też odległość między 
reklamami).
Reklamy powinny być umieszczane tylko do pewnego 
poziomu (np. na parterze), a powyżej zakaz.
Reklamy i szyldy powinny być umieszczane w określonej 
kompozycji na elewacji -  nie chaotycznie.
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Zakazać całkowicie reklam typu semafor, ewentualnie 
wprowadzić duże ograniczenia co do wielkości i odległości 
między „semaforami" oraz lokalizacji (do parteru).

Można spróbować zakazać np. w pewnych strefach (centrum miasta), i wprowadzić 
ograniczenia, tak aby nie zasłaniały całej ulicy. Całkowity zakaz może być trudne do 
egzekwowania.

Reklamy przyciągają ludzi, bo jest wtedy kolorowo -  nie 
powinno się ich usuwać zbyt rygorystycznie.

Całkowite wyczyszczenie z reklam tez nie jest do końca dobrym rozwiązaniem.

Wprowadzenie regulacji odnośnie wielkości i materiału 
z jakiego są wykonane reklamy, ujednolicenie zasad.
Ograniczenie reklam pojedynczych przedsiębiorców -  np. 
na wjeździe do Kalwarii Zebrzydowskiej co chwila są 
tabliczki "meble, meble" -  rozwiązanie tego problemu, to 
jest potrzebne.

Pewnym rozwiązaniem jest wprowadzenie wiejskiego systemu informacji -  tablica/mapa 
z zaznaczonymi ważnymi obiektami (poczta, kościół etc.) w centralnym miejscu. Można 
wtedy też dodać listę/szyldy wszystkich producentów mebli/obuwia etc. z sołectwa/wsi 
i każdy będzie mógł zobaczyć kto i gdzie oferuje takie usługi.

Należy zadbać, aby reklamy czy ogrodzenia nie zasłaniały 
drogowskazów, zwłaszcza na obszarach wiejskich.

-

Ważną kwestią są plakaty rozwieszane podczas kampanii 
wyborczej, tzw. wojna plakatowa. Partie wykupują 
wszystkie miejsca komercyjne, chodzi o to żeby nie 
dopuścić też do tego.

Uchwała nie może ingerować w treść. Ale można powiedzieć, że nośniki nie mogą być 
sytuowane na słupach oświetleniowych, elementach ogrodzeń. Nie ograniczymy reklamy 
politycznej, możemy wyznaczyć jedynie miejsca w gminie na takie nośniki.

Wprowadzenie całkowitego zakazu „potykaczy" -  bardzo 
utrudniają poruszanie się, zwłaszcza na wąskich uliczkach, 
przewracają się na wietrze, a zazwyczaj jest jeszcze inny 
szyld czy baner, więc są niepotrzebne.

Można rozważyć czy na terenie całej gminy czy w określonych strefach jedynie.

Ciekawa i ładnie wkomponowana mała architektura 
w parkach, na ulicy może być inna.
Wprowadzenie uporządkowanego systemu informacji 
przestrzennej, w tym również jednakowych wiat 
przystankowych, aby były „wadowickie".
Wprowadzenie trwałych i nieruchomych drogowskazów 
w ramach miejskiego systemu informacji przestrzennej. 
Często wiatr przekręca tabliczki i pokazywane kierunki są 
niewłaściwe -  powoduje to zamieszanie i myli turystów.

Można rozwiązać ten problem.

Ważną kwestią jest egzekwowanie ustalonych zasad 
i regulacji, żeby ta uchwała nie była „martwa".

Tutaj istotne jest ustalenie terminu dostosowania istniejących reklam (np. w mieście 
krótszy, na wisach dłuższy). W zakresie egzekwowania -  rozwiązaniem może być strażnik, 
który będzie regularnie sprawdzał czy zasady są przestrzegane i w przypadku 
przekroczenia regulacji będzie dawał ostrzeżenie czy potem np. karę.
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Wprowadzenie zasad odnośnie ogrodzeń: wysokość 
i prześwit jako najważniejsze cechy.

Można zapisać że musi mieć co najmniej 80% prześwitu i ma być nie wyższy niż 1,5m. 
Trzeba się też zastanowić czy nie powinno być to w jednej linii. Jeśli tak nie masz, jest czas 
na dostosowanie. Można też wprowadzić rozróżnienie między grodzeniem terenów 
mieszkaniowych i produkcyjnych. Tutaj głosy bardziej podzielone, do rozważenia także 
kwestia kolorystyki.

Wątki poboczne poruszane przez mieszkańców podczas spotkań konsultacyjnych
Problem blaszanych garaży pojawiających się w centrum miasta -  są 
nieestetyczne, szpecą przestrzeń (mimo że nie ma na nich reklam) i niszczą ład 
przestrzenny -  należy jakoś się tym zająć.

Kwestia ta nie jest przedmiotem regulacji „uchwały krajobrazowej", natomiast może być 
rozwiązana poprzez określone zapisy/ regulacje w planie miejscowym (MPZP).

Skrzynki po piwie stawiane jako „rezerwacja" na pasie drogowym/parkingu 
stanowią zauważalny problem.

Tu rozwiązań należy szukać w prawie drogowym. Same skrzynki nie mogą być regulowane 
przez uchwałę krajobrazową. Jednakże jeżeli element zajmujący miejsce parkingowe/na 
pasie drogowym ma charakter reklamowy, to może to być wzięte pod uwagę przy 
opracowaniu dokumentu.

Czy na w niektórych sołectwach dałoby się wprowadzić nazwy ulic zamiast 
samej numeracji?

Odpowiedź ze strony jednego z sołtysów -  taka decyzja skutkowałaby utrudnieniami dla 
mieszkańców (m.in. wymiana wszystkich dokumentów).

Graffiti jest aktem wandalizmu, jak można rozwiązać ten problem? Przykład Bełchatowa pokazuje, że pewnym rozwiązaniem jest przeznaczenie ściany/muru 
na graffiti, gdzie ludzie będą mogli malować bez konsekwencji prawnych.

Odsunięcie ogrodzeń od drogi -  żeby można było zajechać sobie samochodem 
przed posesję.



Załącznik 2. Dokumentacja fotograficzna dla procesu konsultacji

Spotkanie konsultacyjne -  Klecza D oln a/22 .08 .2017  r.
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Spotkanie konsultacyjne -  Jaroszow ice /  2 3 .0 8 .2 0 1 7  r.
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Spotkanie konsultacyjne -  W adowice /  2 4 .0 8 .2 0 1 7  r.

Działania inform acyjne -  plakat przed Centrum Kultury w Jaroszow icach oraz na Placu
Jana Pawła II w W adowicach



27

Działania informacyjne -  ulotka promujące konsultacje

t e

j  | j  tu wuyitko zaczyna

ZŁÓŻ OPINIĘ LUB PROPOZYCJĘ 
DO UCHWAŁY KRAJOBRAZOWEJ 
W DNIACH 7.09.2017 r. - 4.09.2017 r.

WEŹ UDZIAŁ W SPOTKANIACH:

UCHWAŁA 
KRAJOBRAZOWA 

DLA WADOWIC

Formularze konsultacyjne
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